
Posudek vedoucího na bakalářskou práci Lucie Zíkové: Kázeň z pohledu 

vyučujících na prvním stupni ZŠ: komparace waldorfské a běžné státní školy 

 

Lucie Zíková ve své bakalářské práci řeší problematiku kázně, tak jak ji nahlížejí 

vyučující waldorfských a běžných škol. Téma práce vykrystalizovalo z našich prvotních 

schůzek, přičemž aspekt waldorfských škol přinesla sama studentka z důvodu osobní 

zkušenosti s tímto typem vzdělávání.  Samotná práce je tvořena 64 stranami textu, další strany 

pak zabírá seznam literatury a přílohy práce.  

Cílem bakalářské práce byla analýza souvislostí mezi pojetím kázně a 

psychodidaktickým přístupem vyučujících. K naplnění tohoto cíle autorka sbírala data 

kvalitativní povahy. Konkrétně se jednalo o polostrukturované rozhovory s vyučujícími a 

pozorování vyučovacích bloků.  

Spolupráce se studentkou byla na velmi dobré úrovni. Moje prvotní obava související 

s osobním zaujetím studentky pro waldorfskou problematiku se ukázala jako mylná. Lucie 

ihned porozuměla rizikům, které z uvedeného vyplývají a při zpracování dat prokázala velkou 

dávku sebereflexe.  

V rámci teoretické části se autorka zabývá relevantními tématy. Při zpracování 

literatury studentka prokázala, že je schopna adekvátně pracovat s českou i zahraniční 

literaturou. Při vyhledávání zdrojů byla samostatná a na připomínky z mé strany dokázala 

vždy velmi dobře reagovat.  

Empirická část je tvořena zejména prezentací vlastních výsledků. Při zpracování dat 

byla studentka velmi pečlivá. Oceňuji její snahu o hledání co nejvhodnějšího způsobu analýzy 

i prezentace dat, a i její ochotu ke změně v případě, že se daný způsob neukázal jako vhodný.  

V závěrečné diskuzi jsou uvedeny odpovědi na stanovené otázky a výzkumná zjištění 

jsou komparována s existujícími teoriemi. Studentka si zde také všímá rozdílů mezi 

pozorováním a rozhovory a zajímavě ukazuje rozdílné vzorce u běžných a waldorfských 

vyučujících.   Z hlediska formálního nemám k práci výraznějších výhrad, pouze na některých 

pasážích textu je patrné, že již studentce nezbýval čas na jejich precizní kontrolu.  

Celkově se domnívám, že Lucie prokázala, že je schopna kvalitně pracovat 

s literaturou, je schopna navrhnout a provést výzkum a sesbíraná data adekvátně analyzovat. 

Její práci tedy doporučuji k obhajobě.  

 

V Praze den 20.8.2024  

                                                                                     PhDr. Anna Páchová, Ph.D.  


